
 سهم ایران در جذب تماشاگران جام جهانی  شبیه 
شوخی است

سهم ایران برای جذب تماشاگران این رویداد مهم ورزشی 
به عنوان گردشگر به کشور و به تبع آن استان فارس آن قدر 
ناچیز است که اعلام تعداد آن به شوخی شبیه است.  دو هفته 
تا آغاز جام جهانی فوتبال 2022 باقی مانده و قرار است که 
این رقابت ها از 30 آبان ماه تا 27 آذر به مدت 28 روز در کشور 
قطر برگزار شود. برای نخستین بار است که شاهد برگزاری 
این رقابت ها در کشوری در همسایگی ایران هستیم اما به 
رغم تاکیدهای مسئولان حوزه سیاسی و البته گردشگری 
سهم ایران از این فرصت برای جذب تماشاگران این بازی ها 
به عنوان گردشگر به کشور بسیار ناچیز است. برخی از 
کارشناسان بر این باورند که این رویداد ورزشی فرصت طلایی 
برای گردشگری فارس است و باید از آن نهایت استفاده را کرد 
و شاهد این ادعا هم به اخبار منتشر شده در10 ماه گذشته 
برمی گردد که چطور مسئولان وقت سیاسی، فرهنگی و 
گردشگری در استان فارس از آمادگی زیرساخت های اقامتی 
و رفاهی این استان برای حضور تماشاگران جام جهانی خبر 
دادند. حتی طبق اظهارات سرپرست هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران از شهرهای تهران، شیراز، لار و لامرد پروازهای 
مستقیمی به قطر انجام می شود که با توجه به شرایط موجود 
و نبود تماشاگران ایرانی باید گفت به کجا چنین شتابان. 
رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و 
جهانگردی فارس معتقد است وقتی کاری دست متخصص 
واگذار نشود مشکلات یکی پس از دیگری به وجود می آیند 
به طوری که پیرامون مباحث جام جهانی هر کسی از دید 
خود مصاحبه کرد بدون آنکه تخصصی در حوزه گردشگری 
و ورود مسافر داشته باشد . محمود فخری در گفت وگو با 
ایلنا، با ابراز تاسف در خصوص برگزاری جام جهانی قطر 
و جذب تماشاگران این مسابقات به عنوان گردشگر به 
کشور و استان فارس گفت: کار از دست متخصصان حوزه 
گردشگری عملا خارج شده است. او تصریح کرد: مسئولان 
استان و البته کشور مصاحبه های زیادی با رسانه ها درباره 
جذب گردشگران به واسطه برگزاری جام جهانی در قطر 
انجام دادند که نتیجه آن تنها تبدیل به چند تیتر در فضای 
مجازی و صفحه های روزنامه ها شد. فخری با انتقاد از عملکرد 
مسئولان در این حوزه و بهره نبردن آن ها از توان نیروهای 
متخصص گردشگری تاکید کرد: دولتی ها با استفاده نکردن 
از مشاوره های بخش خصوصی در گردشگری فقط وقت 
تلف کردند و لطمه جبران ناپذیری را به گردشگری فارس 
زدند. رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و 
جهانگردی فارس با اشاره به اینکه گردشگری، صنعتی کاملا 
تخصصی است و نباید سیستم دولتی بدون در نظر گرفتن 
این موضوع به این حوزه وارد شود، عنوان کرد: اعمال های 
سلیقه ای و کارهایی بدون در نظر گرفتن مشاوره های 
تخصصی و کارشناسی باعث شد که عملا گردشگری توسعه 
نیابد. حدود 7 ماه است که مسئولان دولتی و خصوصی 
با اظهار نظر های مختلف بر این باور بودند که می توانند 
تماشاگران جام جهانی قطر را به ایران و البته فارس هدایت 
کنند اما تاکنون هیچ یک از این اظهارنظرها برآورده نشده 
است. طبق بررسی های انجام شده تاکنون تنها یک تور 
گروهی حدود 50 نفره در زمان برگزاری رویداد جام جهانی 
قطر به فارس سفر می کنند که البته حضور آن ها هنوز هم 

قطعی نشده و رایزنی ها همچنان ادامه دارد.  

 آرمان ملی: از 25 شهریور امسال به این 
سو، جوی دیگرگونه بر شرایط اجتماعی و 
سیاسی کشور ما حاکم شده است که نمی توان 
منکر آن شد. در این تاریخ فوت دختری جوان 
به نام مهسا امینی که از اهالی سقز بود، رخ داد. 
همین قضیه  باعث شد تا مردم تجمعاتی شکل 
داده و مطالبات خود  را که عمدتا هم اقتصادی 
بودند را مطرح کنند. اینکه شرایط کشور شکل 
دیگری به خود گرفته است و هنوز با گذشت 
نزدیک به پنجاه روز، مطالبات مردمی ادامه 
دارد هرچند افرادی مثل محمود عباس زاده، 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس بگویند 
که »تقسیم تاریخ کشور به قبل اعتراضات و 
بعد از آن، تقسیم درستی نیست« چرا که آنان 
معتقدند »ما نقطه عطف های بسیار مهم و 
اساسی در تاریخ کشور، مثل مشروطه، انقلاب 
اسلامی، جنگ تحمیلی، نه دی و... داریم« 
و اعتراض را یک مساله طبیعی در جامعه 
بدانند. اما نکاتی در این اعتراضات به قول 
مسئولان، طبیعی به چشم خورد که شاید 
آن را از سایر نقاط عطف دیگر در این کشور 
متمایز کرد. علاوه بر بحث حقوق زنان و درک 
فقر اقتصادی توسط شمار بالایی از مردم 
ایران که به گفته کارشناسان اقتصادی خط 
فقر را به شکلی قابل توجه جابه جا کرده بود، 
بحث دهه هشتادی ها هم مطرح شد و شاید 
برای نخستین بار دانش آموزان به اعتراضات 
پیوسته و در بیان مطالباتشان پرداختند. 
دانش آموزانی که هر کدام از خانواده هایی 
با گرفتاری های متفاوت آمدند و در دنیای 
مجازی شاهد برخورداری های هم سن و 
سال های خود در سایر کشورهای جهان و حتی 
کشورهای منطقه بودند. مسئولان مدارس از 
سوی مقامات بالادستی موظف به آرام کردن 
جو مدارس شدند. برخی مسئولان مدارس 
از دراختیار قرار دادن فیلم های دوربین های 
مداربسته مدارس به مسئولان خودداری 
کردند. سایر مدارس، تعداد جلسات اولیا و 
مربیان را افزایش دادند و به والدین توضیح 
دادند که مراقب فرزندان خود باشند چراکه در 
این تجمعات برخی از بیگانگان ممکن است به 

فرزندانشان آسیب برسانند. در خصوص نحوه 
مواجهه با اعتراضات دانش آموزی،  بحث های 
بسیاری مطرح شد. ابتدا بحث دانش آموزان 
بازداشتی مطرح شد و متعاقب آن مسئولین 
آموزش و پرورش گفتند که دانش آموزان 
بازداشتی به کانون اصلاح و تربیت و بعد گفتند 
که به مراکز روانشناسی منتقل شده اند. البته 
در شمار بالایی از اظهارنظرها گفته شد که 
درصد قابل توجهی از دانش آموزان بازداشتی 
سنینی به اندازه دانش آموزان داشته اند. البته 
باید گفت که اظهار نظرها در این زمینه ضد 
و نقیض بوده و گاهی هم از واژه ناچیز برای 
تعداد دانش آموزان بازداشتی استفاده شده و 
در مواردی هم نظیر مورد مسعود ستایشی، 
سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری روز 
گذشته خود درباره تعداد بازداشتی های 
حوادث اخیر در مدارس و دانشگاه ها، گفته: 
تعداد انگشت شمار هستند؛ »تعدادی که 
هستند به علت این است که جرایم مهمه 
قانون  برابر  در  همه  زیرا  شدند  مرتکب 
یکسانند.« همان طور که گفته شد تجمعات 
و اعتراضات دانش آموزی از 25 شهریور ماه 
سالجاری شروع شد و حالا مسئولان از برطرف 
شدن مشکل دانش آموزان سخن به میان 
می آورند؛ دانش آموزانی که اگر هم بعضی از 
کارهایی را کرده اند، دچار آسیب هایی بوده اند. 
وزیر کشور گفته در حوادث اخیر مشکل مهمی 
در مدارس نداشتیم. احمد وحیدی، گفته: 
»دانش آموزان ما دانش آموزان انقلابی، خوب 
و متعهد هستند. ما مشکل مهمی در مدارس 
نداشتیم.« او تعداد دانش آموزان معترض 
را اندک دانسته و توضیح داده: »آن اندک 
دانش آموزانی که احیانا دچار یک آسیب و به 
هرحال دچار خلأهای روحی و فکری هستند، 

بعضی از کارها را می کنند.«
   ما مشکلی اصولا در دانش آموزان 

نداشتیم
احمد وحیدی در حاشیه نشست علمی 
ـ تخصصی مدیران ارشد ستادی و استانی 
سازمان بهزیستی کشور در جمع خبرنگاران، 
گفته: »ما مشکل مهمی در اتفاقات اخیر 

در مدارس نداشتیم. در بعضی از مدارس 
اندک مشکلی بود که با تذکراتی که به اولیا 
و مربیانشان و خود آنها داده شد توجه کردند 
و مشکلاتی هم اگر بود برطرف شد.« او 
اضافه کرده که »آن اندک دانش آموزانی 
هم که احیانا دچار یک آسیبی هستند و 
به هرحال دچار خلأهای روحی و فکری 
هستند که بعضی از کارها را می کنند؛ باید 
با ملاطفتی که صورت می گیرد مشکل آنها 
برطرف شود.« وزیر کشور درپاسخ به این 
سوال که دانش آموزان چطور می توانند از 
کشور دفاع کنند، گفته: »ما مشکلی اصولا 
عملکردشان  نداشتیم.  دانش آموزان  در 
خیلی خوب بوده است و البته دانش آموزان 
امید و آینده یک کشور هستند و باید خوب 
درس بخوانند و متعهدانه و مسئولانه با همه 
نیازمندی های کشورشان آشنا شوند و بتوانند 
بازیگران اصلی صحنه مدیریت آینده کشور 
باشند.« در نشستی که وزیر کشور شرکت 
کرده بود، وزیر کار و رفاه اجتماعی و علی 
محمد قادری، رئیس سازمان بهزیستی 
کشور هم حضور داشتند و وحیدی با توجه 
به آنچه در مورد دانش آموزان آسیب دیده 
گفته بود، توضیح داده که »برنامه  و ذات 
سازمان کمک رسانی به کسانی است که 
دچار آسیب هایی شدند و در موقعیتی قرار 
گرفتند که نیاز به امداد و حمایت دارند و 
این از بزرگ ترین نعمت هایی است که یک 
سازمان می تواند درصدد رفع نیازهای مردم 
برآید.«او با بیان اینکه »سازمان بهزیستی 
اضافه بر اینکه یک نهاد انقلابی است به دلیل 
اینکه مولود انقلاب است و نشان دهنده عمق 
توجه انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی 
به پرداختن به مسائل مردمی که دچار حادثه و 
آسیبی شده اند«، گفته: »بهزیستی همچنین 
یک نهاد اجتماعی است که با فرآیندهای 
اجتماعی مختلفی در کشور سر و کار دارد و 
آنها را بررسی می کند و برای آنها چاره جویی 
می کند و با عموم یک جامعه ای مواجه 
است که درصدی از جامعه کل را تشکیل 

می دهند.«

   چرا خودکشی وقتی همه چیز از 
حیات و پویایی و بالندگی حرف می زند!

وحیدی به موضوع خودکشی اشاره کرده؛ 
آنچه به نظر در مدت اخیر افزایش داشته 
است! او گفته: »اگر به آمار خودکشی در دنیا 
نگاه کنید به مراتب بالاتر است اما برای کشور 
عزیز و مقدس ما یک مورد آن هم اضافه است، 
چرا یک فرد باید به اینجا برسد که دست 
به خودکشی بزند در حالی که همه چیز در 
جمهوری اسلامی از حیات، پویایی و بالندگی 
حرف می زند. گاه فرد در یک انزوای ذهنی، 
روحی و اجتماعی قرار می گیرد و قادر نیست 
روابط خود را با محیط برقرار کند و لذا دچار 
افسردگی و پریشان خاطری و یک نگرانی از 
آینده می شود و دست به چنین اقدامی می زند. 
اما همین اقدام، بسیار کاهنده روح و روان 
انسان هایی است که ناظر هستند و این مساله 
در جای خودش مهم می شود و باید ریشه های 
آن را بشناسیم و بررسی کنیم که چرا فرد 

دچار چنین آسیبی می شود.«
بازی های  کار  خودکشی     

رایانه ای ست
وزیر کشور با بیان اینکه عمده آسیب هایی 
که امروز در جامعه ماست ناشی از ورود فرهنگ 
مهاجم و مخرب غربی است، گفته: »یعنی 
هرجا این فرهنگ توانسته راه پیدا کند و در 
هر مقداری که توانسته نفوذ پیدا کند ما دچار 
آسیب ها شده ایم و این نشان دهنده این است 
که تمدن مخرب غربی چقدر می تواند برای 
روح و جسم انسان ها آزار دهنده باشد.« او 
ادامه داده: »در تحلیل مسائل این چنینی 
صرفا تحلیل های روانشناسانه اتفاق می افتد. 
تحلیل روانشناسی در جای خود مهم است اما 
گاهی باید به تحلیل ها و آسیب هایی که ناشی 
از مسائل اجتماعی است توجه عمیق کرد و 
این در جای خود حائز اهمیت است. برهم 
کنش های اجتماعی فراوانی که وجود دارد اگر 
مراقبت نشود می تواند آسیب های زیادی را 
ایجاد کند.« وحیدی با اشاره به فضای مجازی 
گفته: »ملاحظه کنید که فضای مجازی چقدر 
ولنگار، بدون مدیریت و بدون نظارت چه 
آسیب های بزرگی را درست کرده است و همین 
جریان هایی که در مدت گذشته اتفاق افتاد، 
برای مردم در کف خیابان مزاحمت درست 
کرد اگرچه در قالب یک جنگ ترکیبی دشمن 
شکل گرفت و یک نمود خیابانی در حضور 
برخی از جریان های اغتشاشگر حرفه ای در 
کنار برخی از افراد احساساتی داشت؛ اما وقتی 
نگاه می کنیم می بینیم بخش قابل توجهی از 
آن ناشی از جریان فضای مجازی بدون مدیریت 
و نظارت است که مخرب ذهن و روح جوان 
ماست که مهندسی ذهن می کند و جنگ 
شناختی راه می اندازد و اصل آن تصرف ذهن و 
روح است. آنها تصرف ذهن و روح را بر تصرف 
زمین مقدم می دارند.« وزیر کشور با اشاره به 
بازی های رایانه ای و ارتباط آن با خودکشی و در 
نهایت همان فرهنگ غرب، خاطرنشان کرده: 
»شنیدید که بازی هایی در دنیا رایج شده که 
فرد به جایی می رسد که خودش را می کشد. 
نتیجه این ترکیب فرهنگ منحط غربی با ابزار 
و فناوری روز، بازی می شود که فرد به جایی 

می رسد که خودش را می کشد!« 
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پنجــــره

  موج آنفلوآنزا تا بهمن ماه 
طول می کشد

مدیریت  مرکز  رئیس  عرشی،  شهنام   
بیماری های واگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه 
طی دو هفته گذشته با توجه به رصدی که انجام 
شده میزان ابتلا به آنفلوآنزا ثابت مانده است، 
گفت: پیش بینی ها نشان می دهد که شیوع 
بیماری آنفلوآنزا بین دو تا سه ماه یعنی تا اواسط 
بهمن  طول بکشد. وی بیان کرد: در دو سال 
گذشته به دلیل شیوع بیماری کرونا و رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و پروتکل های بهداشتی 
مانند زدن ماسک تعداد موارد کم شده بود، اما 
این احتمال بسیار زیاد بود که آنفلوآنزا شیوع 
پیدا کند و این اتفاق چهار هفته زودتر شروع 
شده است و همین موضوع هم پیش بینی 
شده بود. عرشی با بیان اینکه بررسی ها نشان 
می دهد که شیوع بیماری آنفلوآنزا بیشتر در 
بین کودکان است، گفت: در حال حاضر حدود 
۴0درصد از موارد سرماخوردگی مربوط به 
آنفلوآنزا نوع A است. این مقام وزارت بهداشت 
یادآور شد: مطالعات نشان می دهد که ویروس 
آنفلوآنزا بین 5 تا 8 روز از بدن دفع می شود و در 
حدود پنج روز افراد مبتلا باید خود را قرنطینه 
کنند. وی همچنین در مورد بیماری کرونا 
نیز گفت: خوشبختانه هنوز پیک جدیدی از 
بیماری شکل نگرفته است. افرادی که سیستم 
ایمنی ضعیفی دارند، احتمال ابتلای همزمان به 
بیماری کرونا و آنفلوآنزا دارند و به همین دلیل 
این افراد باید شیوه نامه های بهداشتی را دقیق تر 
از سایر افراد رعایت کنند. عرشی با بیان اینکه 
از ابتدای سالجاری تا کنون دو هزار و 77مورد 
آنفلوآنزا مثبت شده است، گفت: در هفته اخیر 
از سه هزار و 175 نمونه ۹۹ مورد از نظر آنفلوآنزا 
مثبت گزارش شده است. وی درباره مرگ و 
میرهای ناشی از آنفلوآنزا در سال جاری، تصریح 
کرد: مرگ و میر زیر 10 سال ۶ نفر، بین 10 تا 
20 سال دو نفر، بین 20 تا 30 سال سه نفر، 
بین 30 تا ۴0 سال ۴ نفر،  بین ۴0 تا 50 سال 
3 نفر، بین 50 تا ۶0 سال 5 نفر، بین ۶0 تا 70 
سال یک نفر و بالای 70 سال 7 نفر بوده است. 
وی درباره آمار مرگ و میرهای آنفلوآنزای زیر 
5 سال، توضیح داد: سال ۹۶ تعداد 21 نفر، 
سال ۹7 تعداد 10 نفر، سال ۹8 تعداد 50 نفر، 
سال ۹۹ تعداد یک نفر، سال 1۴00 یک مرگ 
و امسال هم تاکنون یک مرگ کمتر از 5سال 
داشته ایم. این موارد تک تک بررسی دقیق 
شده است و به مجامع بین المللی گزارش شده 
است. عرشی تأکید کرد: استفاده از ماسک در 
فضاهای بسته توصیه می شود، زدن ماسک 
باعث حفاظت افراد است. وی همچنین در مورد 
آخرین وضعیت وبا در کشور نیز اظهار کرد: ما 
امسال نگران وبا بودیم، موارد مثبت زودتر در 
کشور بروز پیدا کرد اما با مراقبت همکاران 
بهداشتی منجر به اپیدمی نشد.  امسال بیش 
از 380 مورد ابتلا به وبا در کشور شناسایی 
شد که خوشبختانه حتی یک مورد مرگ هم 
در این رابطه نداشتیم. عرشی با تأکید بر اینکه 
شیوه نامه پیشگیری از بیماری های مسری 
تقریبا یکسان است، درمورد آخرین وضعیت 
آبله میمون نیز گفت: این بیماری در امریکای 
شمالی و اروپا بیشتر بود و در حال حاضر روند 
بروز آن کاهشی است و در ایران هم تنها مورد 
شناسایی شده آبله میمون همان یک موردی 
بود که اعلام شد. وی همچنین در رابطه با 
آخرین پوشش واکسیناسیون کرونا نیز گفت: 
ستاد ملی کرونا اعلام کرده که افراد بالای ۶0 
سال چهار دوز واکسن را تزریق کنند و اگر افراد 
شش ماه از تزریق واکسن آنان گذشته باشد، 
نوبت بعدی را تزریق کنند. ضمن اینکه مشکلی 
در زمینه واکسیناسیون هم زمان آنفلوآنزا و 

کرونا در بین افراد وجود ندارد. 
 

شهرداری ها زباله را فقط 
پاسکاری می کنند 

عبدا... طباطبایی، دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز استان اردبیل، گفت: هرکس در حوزه 
مسئولیت خود در خصوص محیط زیست 
کوتاهی کند، خائن به انسان ها و سایر جانداران 
است. طباطبایی با گلایه از مدیریت پسماند 
و استفاده از روش های منسوخ در این پروسه 
تصریح کرد: متأسفانه کار شهرداری ها مانند 
پاسکاری توپ به دیوار شده! یعنی در حقیقت 
دفن یا بازیافت یا استحاله زباله نداریم و فقط 
پسماند از شهرها دفع می شود و اثرات آن 
مجددا به خود شهر و روستاها باز می گردد 
که در این خصوص باید از روش های نوین و 
مرسوم جهان الگوبرداری شود و از ظرفیت 
این طلای به اصطلاح کثیف استفاده مطلوب 
شود. این مسئول قضائی، گفت: زباله و پسماند 
شهری و خصوصا نخاله های ساختمانی باید 
از مبدا مدیریت شوند نه در مقصد؛ برخی از 
نقاط در اردبیل هنوز هم بلاتکلیف مانده و 
نخاله های ساختمانی در زیباترین مسیرهای 
گردشگری استان تخلیه می شود که هم به 
صنعت گردشگری و هم محیط زیست آثار 
زیان باری را وارد می کند. او با بیان اینکه مسائل 
محیط زیست باید با روش های علمی پیش برود 
اظهار کرد: دانشگاه ها و مراکز علمی و آموزشی 
باید هدایت گر مردم و مسئولان به سمت 
روش های نوین حفاظت از محیط زیست باشند؛ 
نقش اساتید و نخبگان در این خصوص یک 
نقش کلیدی و محوری است. چنانچه در حوزه 
قضائی و حتی همه حوزه ها دانشگاه باید خط 

مشی دهد و مشاور قوی برای مسئولان باشد. 

فـــرارو

روی خط آرمان ملی

 نگاهی به صحبت های وزیر کشور  که  علت خودکشی دانش آموزان را فرهنگ غرب و بازی های رایانه ای دانسته است 

مشکل دانش آموزان هم برطرف شد
    وزیر کشور تعداد دانش آموزان معترض را اندک دانسته و گفته که آن ها دچار خلأهای روحی و فکری و آسیب هایی بوده اند 

 نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان مجتبی 
بوربور در پاسخ به این پرسش  ایلنا که آیا 
نوسان های نرخ ارز بر روند واردات دارو تاثیر 
گذاشته است؟ گفته: نوسان های نرخ ارز در 
قیمت نیمایی اثر ملموسی نمی گذارد چراکه 
وزارت بهداشت ارز حاصل از واردات دارو را 
تخصیص می دهد؛ 5 درصد تغییر در نرخ 
نیمایی اثری در بازار نمی گذارد و پیش بینی 
تغییر متاثر از نوسان نرخ ارز نداریم؛ به نظر 
می رسد نوسانات در تامین ارز چالش هایی 
را ایجاد کند و تامین ارز دیر و زود  شود. او 
با اشاره به تغییرات ایجاد شده در ساختار 
سازمان غذا و دارو، گفته: احتمال اینکه 
بتوان کمبودها را در یک بازه زمانی مشخص 
مدیریت کرد وجود دارد؛ چراکه تیم جدیدی 
که در سازمان مستقر شدند از نظر عملیاتی 
تجربه خوبی دارند و می توانند کمبودها 
اتحادیه  نایب رئیس  کنند.  مدیریت  را 
واردکنندگان دارو درباره چرایی کمبود 
دارو در ماه های گذشته، گفته: شرکت های 
تولیدکننده و واردکننده بعد از تغییرات نرخ 
ارز دچار مشکلات در قیمت گذاری شدند که 
اگر به این مشکلات زودتر رسیدگی می شد 
شاهد این کمبودها با این شدت نبودیم. 
او ادامه داده: بازنگری نرخ آنتی بیوتک ها 
متاثر از نرخ نیمایی نبود و قیمت آن درست 

و واقع بینانه نبود؛ بعد از کنترل بیماری 
کرونا، مدارس و دانشگاه ها باز شدند و 
بیماری های دیگر مانند سرماخوردگی، 
آنفلوآنزا و بیماری های تنفسی در کشور 
شایع شدند از این رو مصرف دارو رشد قابل 
توجهی کرد. البته بخشی از این کمبودها و 
افزایش نرخ دارو به تورم جهانی قیمت دارو 
باز می گردد این در حالیست که پیش بینی 
افزایش قیمت دارو در بازارهای جهانی مطرح 
نیست و همواره روندها از نظر قیمت کاهشی 
بودند. او با بیان اینکه وزارت بهداشت باید 
بر لیست داروهای هشدار متمرکز شود، 
گفته: 3 نوع گروه دارویی در وزارت بهداشت 
تعریف شده است؛ گروه اول داروهای سبز 
هستند که وزارت بهداشت برای مواد اولیه 

و تامین آنها مشکلی ندارد و بیشتر داروها 
در این دسته جای می گیرند، گروه دوم 
داروهای قرمز هستند که ما در تامین آنها 
کمبود داریم مانند داروی اطفال، سرم و 
کلریدسدیم؛ دسته سوم داروهای لیست 
زرد یا هشدار هستند اگر به این داروها توجه 
نشود در لیست داروهای کمبود می روند. این 
فعال اقتصادی به سازمان غذا و دارو پیشنهاد 
داد که بر تامین داروهای زرد تمرکز شود 
و افزوده: این گروه نباید در لیست کمبود 
برود. به گفته این فعال اقتصادی؛ کمبود 
سرم در ماه های اخیر را با واردات از هند و 
ترکیه جبران کردیم البته حجم معدودی 
سرم از اروپا وارد کشور شد. او طرح دارویار 
را مثبت توصیف کرد و افزود: برخی از 

کمبودها ناشی از نبود دارو نیست؛ داروخانه 
نمی تواند اقتصادشان را بچرخاند بنابراین 
دچار کمبود ناشی از عدم وصول پول ها 
از بیمه گذار می شوند. این فعال اقتصادی 
در پاسخ به این پرسش که تامین افزایش 
قیمت دارو از توان مردم خارج شده است 
آیا دولت در این زمینه برنامه ای دارد، گفت: 
طرح دارویار یا همان واقعی سازی قیمت ها 
در یک بازه زمانی مشخص درست اجرا شد 
اما ادامه پیدا نکرد؛ دولت باید نقدینگی را 
وارد چرخه دارویی تولید و پخش کند و 
بودجه بیمه گذاران را بدهد و بیمه ها مطالبات 
داروخانه ها را بدهند و در نهایت این پول به 
پخش و تامین کنندگان برسد. او با اشاره به 
تورم موجود در کشور، گفت: قیمت دارو نیز 
متاثر از تورم است؛ واردات دارو همچنان 
با ارز ترجیحی انجام می شود و قرار است 
امسال واردات دارو با ارز نیمایی انجام بشود. 
به نظر من صنعت دارو به دنبال سودهای 
غیرواقعی نیست و حمایتی عمل می کند. 
نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو ادعا 
کرده: ۹5درصد از تعداد دارویی کشور را 
در داخل کشور تولید می شود و 5 درصد 
آن را وارد می کنیم ارزش داروهای وارداتی 
گران است و 25درصد از ارزش داروهای ما 

وارداتی است. 

اتحادیه واردکنندگان دارو:

کمبود سرم را با واردات از هند و ترکیه جبران کردیم

  داروهای تامین اجتماعی
دارو های تامین اجتماعی تا حد توانشان خارج از تعهد بیمه ای 
می باشد زمانی که از داروخانه دارو ها تهیه می شوند و پرینت 
ریز هزینه دارو ها را می گیریم از10 قلم  دارو که دکتر تجویز 
کرده است فقط یک قلم از داروها جزو بیمه هستند و بقیه را 
باید آزاد حساب کنیم از مسئولان تقاضا داریم که فکری برای 

این موضوع کنند.
همتی از تهران 

مدرک دیپلم
دانش آموزان بعد از گذراندن دروس خود در پایان دوران 
دبیرستان موفق به کسب مدرک دیپلم از آموزش و پرورش 
می شوند. مشکلی که این روز ها برخی از فارغ التحصیلان 
دبیرستان با آن مواجه شدند، تاخیر در صدور مدرکشان است 
و وقتی به مدرسه مراجعه می کنند اصل مدرک را هنوز صادر 
نکرده اند از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 

کنند.
عزتی از تهران 

حق مسکن کارگران
نزدیک به هشت ماه از سال گذشته و هنوز حق مسکن 
کارگر ها تصویب نشده است. افزایش حقوق کارمندان ابلاغ شده 
اما هنوز ما کارگران در انتظار حق مسکن هستیم. از مسئولان 

تقاضا داریم کمی هم به فکر حق و حقوق کارگران باشید.

یک کارگر از اسلامشهر

کمبود دارو
من در شهرستان قائم شهر زندگی می کنم نزدیک به یک 
هفته است که فرزندم مریض است و دکتر برایش دارو نوشته 
است ولی دارو را پیدا نکرده ایم در حال حاضر با پارتی  توانستیم 
در شهرستان ساری دارو را پیدا کنیم و تهیه کنیم. در حال 
حاضر در این شهرستان با کمبود فراوان دارو برای کودکان 
روبه رو هستیم از مسئولان تقاضا داریم که به این مشکل 
رسیدگی کنند تا بلکه مشکل کمبود دارو در این شهرستان 

حل شود.
حسینی از قائم شهر


